
10
2 3 0 2 3 6 0   پنجشنبه    پنجشنبه  2828 تیر  تیر 14031403       شماره     شماره  91539153    2

11
2 3 0 2 3 6 0 2 England  پنجشنبه    پنجشنبه  2828 تیر  تیر 14031403       شماره     شماره  91539153    

ســرانجام چیزی که همه انتظارش را داشــتند، 
اتفاق افتاد و گرت ســاوث گیت با پای خودش از 
تیم ملی انگلســتان کنار رفت. سه شیرها با این 
سرمربی روزهای خوبی داشتند و به 2فینال یورو، 
یک نیمه نهایی جام جهانی و یک نیمه نهایی لیگ 
ملت های اروپا راه یافتند. امــا انتقادها از تاکتیک 
و سبک بازی انگلیس پرســتاره با این مربی بالا 
بود. ســاوث گیت 102بار در بازی های رسمی تیم 
ملی انگلیس را هدایت کــرد که حاصل آن 64برد، 
20تساوی و 18شکست بود، با 213گل زده و 72گل 
خورده و میانگین 65.2درصد پیروزی و 2.08امتیاز 

در 8سال.
سال2016 که گرت ساوث گیت به عنوان سرمربی 
دائمی تیم ملی انگلیس منصوب شد، انتظارات از این 
مربی به قدری پایین بود که او هدف اصلی را صرفا 
ساختن تیمی دانست که »هواداران بتوانند دوباره 
به آن افتخار کنند«. حالا اکثریت موافقند که او پس 
از اعلام جدایی از تیم ملی به این هدف دست یافته 
است. او با اینکه انتقادات زیادی را متحمل شد، در 

همین یورو تعویض هایی طلایی کرد.
ساوث گیت با دومین تیم جوان مسابقات، سه شیرها 
را به ســومین نیمه نهایی تاریخ این کشــور در 
جام جهانی2018 برد. آنها نخستین پیروزی حذفی 
در یک تورنمنت بزرگ را پس از 12 سال و نخستین 
موفقیت در ضربات پنالتی )در مقابل کلمبیا( را در 
یک جام جهانی با این مربــی تجربه کردند. آنها در 
یورو2020 نخستین پیروزی مقابل آلمان در ومبلی 
پس از فینال جام جهانی1966، بزرگ ترین برد حذفی 
در تاریخ فوتبالشــان )4 بر صفر مقابل اوکراین( و 
نخســتین فینال یک تورنمنت بزرگ در 55سال 

گذشته را با این مربی داشتند.
حتی جام جهانی2022 قطر نیز لحظات خوبی برای 
انگلیس داشــت. پیروزی بزرگ 6-2 مقابل ایران 

نهمین برد ساوث گیت در یک تورنمنت بزرگ بود 
که رکورد جدیدی را برای سرمربیان این کشور به 
ثبت رســاند. 13گل آنها در قطر بیشترین گلی بود 
که سه شیرها تا به حال در یک جام جهانی یا یورو زده 
بودند. آنها در این جام خیلی بدشانس بودند که توسط 

یکی از 2فینالیست، یعنی فرانسه حذف شدند.
تابستان امسال در آلمان و با پیروزی 2 بر یک مقابل 
هلند، سه شیرها برای نخستین بار به فینال تورنمنت 
بزرگ در خارج از خانه رسیدند. انگلیس تحت هدایت 
ســاوث گیت در حالی در این دوره از یورو فینال را 
تجربه  کرد که در 4دوره اخیــر جام  جهانی و یورو، 
برای دومین بار فینالیست شــده بود؛ کاری که در 
23بازی قبلی خود در جام جهانی و یورو فقط یک بار 

انجام داده بود.
پیش از این مربی معمولی، انگلیسی ها از راهیابی 
به یورو2008 محروم شدند، در جام جهانی2010 با 
نسلی طلایی از آلمان 4گل خوردند و در یورو2016 با 
مربیگری سم آلردایس توسط تیم گمنام ایسلند از 

دور رقابت ها کنار رفتند.
با همه اینها کیفیت تیم با آن همه ستاره در حدی 
نبود که همه را به آینده امیدوار کند. امید گل انگلیس 
در 90دقیقه های یورو2024 با آن همه مهاجم بزرگ 
و آقای گل های لیگ برتــر و بوندس لیگا و نفر دوم 
جدول گلزنان لالیگا فقط از اســکاتلند بالاتر بود. 
آنها ششمین تیم ضعیف از لحاظ شوت به دروازه 
حریفان )10.9( و ششمین تیم ضعیف از نظر شوت به 
چارچوب )3.6( بودند. درصد مالکیت آنها در 2فینال 
اخیر کمترین میزان مالکیــت توپ در فینال های 
یورو بود؛ 3/9درصد مقابــل ایتالیا در دوره پیش و 
3/6درصد مقابل اسپانیا در این دوره. بنابراین به نظر 
می رسد وقت تغییر فرا رسیده باشد. اما با نگاهی 
به گزینه های اتحادیه فوتبال انگلســتان می توان 

دریافت که این تغییر چندان بزرگ نخواهد بود.

کوپا  آمریکا معمولا حساب و کتاب درستی ندارد. گاهی 4سال 
یک بار، گاهی 3سال در میان و بعضی وقت ها دوسالانه یا سال 
به سال برگزار می شــود. این به کنار؛ هرچند وقت یک بار هم 
تیم هایی از خارج قاره آمریکا مثل قطر، ژاپن و...به این تورنمنت 
دعوت می شوند. این هم هیچ؛ برخی موارد پیش می آید که آنها 
خرجشان را با کنفدراسیون فوتبال آمریکای شمالی موسوم به 
کونکاکاف یکی می کنند، مثل همیــن دوره که هفته پیش با 

قهرمانی آرژانتین به پایان رسید.
میزبانی این دوره از کوپا به آمریکا رسیده بود و می توانست تمرین 
خوبی برای میزبانی جام جهانی باشــد. آمریکا یک سال قبل از 
جام  جهانی باید نخستین دوره جام جهانی باشگاه ها را با حضور 
32تیم میزبانی کند؛ رویدادی که سال2025 برگزار می شود. 
سپس نوبت میزبانی از نخســتین دوره جام جهانی 48تیمی 
خواهد رسید. تجربه برگزاری کوپا آمریکای2024 نشان داد این 

کشور هنوز آماده میزبانی از چنین رویدادی نیست.
در رقابت های این دوره از کوپا اتفاقات زیــادی رخ داد که اگر 
در کشــورهای دیگری افتاده بود، مورد تمسخر جهانیان قرار 
می گرفت. در دیدار پایانی هواداران تیم ملی کلمبیا از کانال های 
تهویه هوا وارد ورزشگاه  شدند، ساعاتی پس از فینال هم رامون 
خسورون، رئیس فدراسیون فوتبال کلمبیا، در ورزشگاه هارد 
راک دستگیر شد. او متهم به درگیری با چند مأمور حراست در 

تونل ورزشگاه بود. چند مورد از این اتفاقات را مرور می کنیم.
11   فینال کوپا  آمریکا به دلیل هجوم برخی از هواداران کلمبیا به 

ورزشگاه، با تأخیر بیش از یک ساعته آغاز شد.
22   در جریان دیدار اروگوئه با کلمبیا بازیکنان تیم شکســت 
خورده به سرکردگی داروین نونیس با هواداران کلمبیا درگیر 

شدند. اتفاقات از این دست زیاد رخ داد.
33   بین 2نیمه مسابقه فینال 25دقیقه وقت استراحت گرفته 

شد تا کنسرت برپا شود.
44   بازی ها وقت اضافه نداشــت و درصورت تساوی در مراحل 
حذفی، بازی مســتقیم به ضربات پنالتی می رفت، تا اینکه در 
فینال ناگهان همه  چیز تغییر کرد و بازی کلمبیا- آرژانتین وقت 

اضافه دار شد.
55   ســاعت بازی ها به اروپــا و خاورمیانه نمی خــورد و جام  

جهانی2026 می تواند بخش قابل توجهی از تماشــاگران خود 
را از دست بدهد. در جام جهانی1994 که در آمریکا برگزار شد، 
بازی ها ظهر انجام می شد تا پخش آن در اروپا به مشکل نخورد. 
احتمالا برای دوره بعدی هم همیــن اتفاق می افتد و بازیکنان 
تیم ها که از فشردگی زیاد مسابقات فصل رنج می برند، مجبور 

می شوند در بدترین ساعت روز بازی کنند.
66   ناداوری در کوپا به دفعات دیده شد و اتفاقا دامان تیم میزبان 

را گرفت و این تیم را از رسیدن به مرحله حذفی بازداشت.
77   قرعه کشی هم ایراد داشت و آرژانتین در سمتی قرار گرفت 
تا با تیم های بزرگ روبه رو نشود. البته در یورو هم همین اتفاق 
رخ داد اما تقصیر از برگزارکنندگان نبود. در کوپا جدول طوری 
چیده شده بود که تیم های کانادا و آرژانتین دوبار به هم خوردند 
و در آن سو هم اگر برزیل از مرحله حذفی صعود می کند، باز هم 

باید با کلمبیا بازی می کرد.
88   گفته شــد در کوپای امسال نژادپرســتی جایی نداشت و 
با اینکه وینیسیوس از شر نژادپرســتان در امان بود ولی رفتار 
برگزارکنندگان و تماشــاگران، صدای برخــی تیم ها ازجمله 
کانادا را درآورد. کانادا متشــکل از بازیکنان سپاهپوست بود و 
سرمربی این تیم از توهین هواداران رقیب در ورزشگاه ها گلایه 
داشت. جسی مارش گفته بود در آمریکا با تیمش مثل شهروند 
درجه2رفتار شده است. در کل آمریکایی ها فرهنگ کانادایی ها 

را مسخره می کنند.
99   هواداران کلمبیا به خانواده بازیکنان اروگوئه روی سکوها 

حمله کردند و هیچ پلیسی آنجا حضور نداشت.
1010   کیفیت زمین  مســابقات در حدی افتضاح بود که صدای 
مسی، اسکالونی و بیلسا هم درآمد. برخی سرمربیان بزرگ مدعی 
بودند کنفدراسیون فوتبال آمریکای جنوبی به آنها دستور داده 

درباره کیفیت زمین اعتراضی نداشته باشند.
1111   مسابقات در زمین هایی کوچک تر از اندازه استاندارد برگزار 
شــد و این موضوع هم با اعتراض تیم ها روبه رو شــد. دوریوال 
جونیور، سرمربی برزیل یکی از این معترضان بود. او کوچک بودن 
زمین را دلیل تساوی بدون گل این تیم مقابل کاستاریکا دانست. 
آمریکا در زمین هایی مسابقات را برگزار کرد که از کوچک ترین 
اندازه زمین مجاز برای یک مســابقه بین المللی هم کوچک تر 

بود، با ابعاد 100متر طول و 64متر عرض )109در 70یارد(. در 
آکادمی های انگلیس مسابقات زیر 13سال را در زمین هایی با 
ابعاد بزرگ تر برگزار می کنند. دنیلو، کاپیتان برزیل در انتقاد از 
وضعیت زمین ها گفته بود: »من از کیفیت زمین ها شگفت زده 
شدم. اما مسئله اصلی ابعاد این زمین هاست. با این ابعاد انتظار 
نبرد، جنگ، چالش های فیزیکی زیادی را داشته باشید.« شاید 
برای همین بود که بازی ها بیش از حد خشــن و پرکارت شد. 
البته تیم های آمریکای جنوبی درهرحالتی خشن و وحشی بازی 
می کنند. نستور لورنزو، سرمربی آرژانتینی تیم ملی کلمبیا هم 
از ابعاد زمین ایراد گرفته و گفته بــود: »به خاطر کوچک بودن 
زمین مسابقه، پرتاب های اوت به راحتی به دروازه تیم ها می رسد 
و این استاندارد نیست و به نفع تیمی است که پرس می کند.« 
شاید مشــکلی اصلی زمین  مسابقات، اســتانداردهای دوگانه 
در فوتبال  آمریکا باشــد. آمریکایی ها به چیزی که بقیه فوتبال 
می دانند، ساکر می گویند و فوتبال شان با دست انجام می شود. 
استادیوم های لیگ فوتبال آمریکایی فضاهای محدودی دارد و 

هر زمین به ابعاد 110متر طول و 49متر عرض است.

   حالا قرار اســت این هواپیما در 
پاریس چه کار کند؟ 

قرار است بهترین اجرایش را انجام بدهد.

   امیدی هم به مدال دارد؟
ژیمناســتیک ورزش لحظه هاست. با یک قدم خوب 
می توانی روی ســکو بروی و با یک قدم اشــتباه هم 

می توانی حذف شوی.

   و به خاطر همیــن یکی از عواملی 
که می تواند کمک کننده باشد، آمادگی ذهنی 
و حال خوب روانی است. از نظر روانی کسی را 

دارید که کمک کند؟ 
هم روانشناس دارم و هم مربی ام از نظر روانی خیلی 
کمکم می کند. او مســابقات را برایم صحنه ســازی 
می کند. مسابقاتی که در این مدت رفتیم، مسابقات 
سطح بالایی بوده. هم سطح مســابقات و هم رقبا با 
المپیک خیلی متفاوت نیستند شاید فرق در تعداد 

تماشاگران باشد.

   در این مدت چقدر درگیر تمرین 
بوده اید؟

حدود 2ماه اســت که فقط تمرین می کنم. یک ماه 
بدنســازی داشــتم. یک ماه هم حرکت پرش خرک 
تمرین کــردم. روزی 3ســاعت صبــح و بعدازظهر 
درگیرم. از 7صبح هم که بیدار می شــوم، تمرینات 

هوازی دارم.

   اردوها خسته کننده نیست؟ برای 
ساعت اســتراحت چه برنامه ای دارید، کتاب 

می خوانید و...؟
روی مســابقه تمرکز می کنم، تصویرسازی می کنم، 
صحنه مسابقات بقیه را تماشــا می کنم، با خانواده 
حرف می زنم و... کتاب خیلی نمی خوانیم. الان دیگر 
همه مجازی باز شده اند. اردوها اوایل سخت بود. من 
تنهایی در اردو هســتم و از عید تا الان کسی کنارم 

نیست ولی خوب با شرایط کنار آمده ام.

   دوســت دارید الان 15مرداد بود، 
فردای روزی که مسابقه دارید؟

می خواهم آن روز مثل فردای روز مسابقه در بازی های 
آسیایی باشد، با مدالم خوشحال باشم.

   حالا که در تصورات مدال گرفته اید، 
با جایزه میلیاردی چه کار می  کنید؟

در استان گلســتان یک خانه ژیمناستیک می سازم. 
گلستان استعداد زیاد دارد و می خواهم آنها هم مثل 

من برای تمرین از این شهر به آن شهر نروند.

   خیلی ها به فکــر خریدن خانه و 
ماشین هستند و این پاداش را برای خودشان 

می خواهند.
خانه را به وقتش می خرم. فعلا دغدغه اصلی من استان 
گلستان است. من می خواهم مربیگری کنم و دوست 

ندارم شاگردانم اذیت شوند.

   یعنــی بعــد از پاریــس دیگر 
ژیمناستیک کار نمی کنید؟

چرا کار می کنم. یک مدت استراحت می کنم و بعدش 
برای بقیه مدال ها آماده می شــوم. چنــد مدال در 
هدف گذاری هایم هست که باید بگیرم، مدال قهرمانی 
آسیا، قهرمانی جهان، مدال دانشجویان جهان و مدال 

المپیک بعدی.

   این همه انگیزه از کجا می آید؟ 
از سختی هایی که کشیده ام.

   بعد بازی های آسیایی از مادر صحبت 
کردید، اینکه خیلی به شما انگیزه داده. برای 

مدال المپیک چه کار می کند و چه می گوید؟ 
امید هر مادری بچه هایش هستند. دعای اولش این 
است که من صحیح و سالم به پاریس بروم و برگردم و 

بعدش هم بهترین نتیجه را بگیرم.

گزینه های گزینه های 
جذابجذاب

فهرستی طولانی از جانشینان احتمالی ساوث گیت منتشر شد

 آیا آمریکا
میزبان مناسبی است؟

برگزاری کوپا 2024 در این کشور ایرادهای بسیاری را نمایان کرد

سال های 

اخیر فوتبال در آمریکا محبوبیت 

زیادی پیدا کرده. برای بازی های لیونل مســی 

با پیراهن اینترمایامی همه ورزشــگاه ها پر می شــود و 

قیمت بلیت ها گاهی تا چند صددلار بالا مــی رود. آمریکایی ها 

تازگی ها فوتبال دوست شده اند. چند سال پیش وقتی مورینیو با تیم 

منچســتریونایتد برای تور پیش فصل به این کشور رفت، از این علاقه 

شدید ابراز تعجب کرد و خطاب به هواداران گفت که این مسابقات را جدی 

نگیرند چون مربوط به پیش فصل است و هنوز بازیکنان و تیم ها آماده 

نشده اند. مورینیو می دانست فوتبال هم برای آمریکایی ها یک کارخانه 

سرگرمی است، مثل خیلی چیزهای دیگر و برخلاف ارزشی که این 

رشته ورزشی برای مردم آمریکای جنوبی، انگلیس یا اسپانیا 

و جاهای دیگر دارد. آیا آمریــکا می تواند میزبان 

خوبی برای جام جهانی آینده باشد؟

ازجملــه گواردیولا بود.همه رقیبان سرســختش در انگلیس می پســندند و توانایی های فنی اش مورد تأیید 2بار آن را به دست آورد(. ســبک هجومی اش را همه ممکن رســاند )از هر جام یکی را برد غیر از جام اتحادیه که برای قهرمانی در لیگ برتر پایان داد و این تیم را به همه جام های ملی می تواند این قول را بشکند. او به انتظار 30ساله لیورپول لیورپول، تیم سابقش قرار بگیرد ولی پیشنهاد سرمربیگری تیم در لیگ برتر انگلیس مربیگری کند، چون نمی خواهد مقابل آمریکا وسوسه نشد و مقاومت کرد. کلوپ گفته حاضر نیست مربیگری بارسلونا، بایرن مونیخ و دورتموند و تیم ملی یک فصل استراحت کند. او در مقابل پیشنهاد ســرمربی آلمانی گفته که می خواهد یورگن کلوپ

ادی هو
مهم ترین جانشــین  گرت ســاوث گیت، ادی هو، سرمربی 
نیوکاسل است که در 2فصل اخیر عملکرد خوبی در این تیم 
داشــته اما پیش از آن فقط تیم های پایین جدولی را هدایت 
کرده بود. او تا سال2027 قرارداد دارد و باشگاه انگلیسی حاضر نیست او را آزاد کند. 
ادی هو فصل 23-2022 نیوکاسل را به مقام چهارم لیگ برتر و سهمیه لیگ قهرمانان 

اروپا رساند، تیم او فقط در 5بازی شکست خورده بود.

گراهام پاتر
سرمربی موفق برایتون در چلسی نتوانست خودش را اثبات 
کند و توسط مالک آمریکایی اخراج شد و همچنان بدون تیم 
است. پاتر سال2011 هدایت تیم دســته چهارم اوسترسوند 
سوئد را بر عهده گرفت و آنها را در 4سال به لیگ برتر رساند و این تیم فصل 2017-18 
حتی در لیگ اروپا شرکت کرد و آرســنال را در ورزشگاه امارات 2 بر یک شکست داد، 
البته درنهایت درمجموع 4 - 2 شکست خورد. وقتی پاتر در برایتون جای کریس هوتون 
را گرفت، در 135بازی، 42برد، 46تساوی و 47شکست به دســت آورد. او با برایتون 
نهم شد اما فقط منچسترسیتی، لیورپول و چلسی به طور میانگین بیش از 54/3درصد 

مالکیت توپ این تیم را داشتند. با این حال پاتر در چلسی کاملا ناموفق بود.

لی کارسلی
یک گزینه کاملا ناشناخته؛ کارسلی هم مثل ساوث گیت که 
در رده های سنی موفق بود، سرمربی تیم زیر 21سال انگلیس 
است و این تیم را قهرمان اروپا کرده؛ آن هم با پیروزی بر اسپانیا 
در فینال. کارسلی در ژوئیه2021 ســرمربی تیم زیر 21سال شد و با این تیم 14برد، 
یک تساوی و 2شکست داشت و 58گل زده و 12گل خورده ثبت کرد. تیم او اسپانیا را 
در فینال یورو2023 با نتیجه یک بر صفر شکست داد و هر 6بازی این رقابت ها را برد، 
11گل زد و هیچ گلی هم دریافت نکرد. مسیری که او طی کرده، می تواند شبیه مسیر 
دلافوئنته در تیم ملی اسپانیا موفقیت آمیز باشد، چون سرمربی اسپانیا هم از تیم زیر 

21سال ارتقا یافت.

توماس توخل 
اگر قرار باشد کسی به مربی خارجی فکر کند، قطعا توماس 
توخل انتخاب اول خواهد بود. مربی آلمانی پس از اخراج از 
چلســی به بایرن مونیخ رفت و یک فصل و نیم بدی را در این 
تیم سپری کرد. او 2فصل پیش به لطف بدشانسی دورتموند در هفته پایانی قهرمان 
بوندس لیگا شد اما فصل قبل هیچ جامی به دست نیاورد و پس از 11سال پیاپی بایرن 
را از قهرمانی لیگ محروم کرد. این مربی غرغرو در انگلیس محبوبیت و طرفدار دارد. 
او 350روز پس از انتصاب به عنوان سرمربی چلسی این تیم را به 3فینال جام اتحادیه، 
حذفی و لیگ قهرمانان رساند. در 50بازی اول، تیمش وضعیت دفاعی خوبی داشت و 
فقط 24گل دریافت کرد اما در 50بازی دوم 53گل خورد. او در بایرن هم تیمی ساخت 

که در 45بازی 44گل خورد که 36تای آن در لیگ بود.

پوچتینو
مثل توخل و پاتر سابقه اخراج از چلســی را در 3سال اخیر 
دارد. او در ساوتهمپتون و تاتنهام دوران خوبی داشت و حتی 
تاتنهام را تا فینال لیگ قهرمانان بالا برد. سرمربی آرژانتینی 
سابق اسپانیول و پاری ســن ژرمن هیچ جامی در عمرش نبرده و حتی در فرانسه هم 
نتوانست پاریس را قهرمان لیگ کند. او در لیگ برتر به طور میانگین 1.89 امتیاز در 
هر بازی به دست آورد اما سبک بازی اش در انگلیس و اتحادیه فوتبال طرفدارانی دارد.

دیگران
گزینه های دیگری هم هستند که چندان جذابیت ندارند؛  شــان دایچ، گری اونیل، 
فرانک لمپارد و اســتیون جرارد که 2تای آخر با اینکه بازیکنان بزرگی بودند، هرگز 

مربی به دردبخوری نشدند.

مهدی الفتی، پرچمدار کاروان ایران در بازی های 
پاریس که از سوی ژیمناست  ها به هواپیما معروف 

شده، از انگیزه هایش برای حضور در المپیک می گوید

پپ 

گواردیولا هم یکي از گزینه هاي 

جذاب براي نیمکت انگلیس به حســاب 

مي آید اما قراردادش با ســیتي کمي کار را مشکل 

کرده اســت. با این وجود روز گذشــته خبر رسید در 

صورتی که مدیــران اتحادیه فوتبال انگلیس شانســی 

برای به خدمت گرفتن پپ در سال 2025 داشته باشند، 

حاضر هستند که به مدت یک سال با مربی موقت پیش 

بروند تا در نهایت بتوانند یکی از بهترین سرمربیان 

حال حاضر فوتبال دنیــا را در کادر فنی این 

تیم در جام جهانی 2026 داشته

باشند.

»خلیج فارس« حذف نمی شود
پیام رسا؛ از زبان نراتزوری به گوش تمام دنیا

داستان معرفی مهدی طارمی، خرید ایرانی جدید باشگاه اینتر سیر بحث برانگیزی 
پیدا کرد. باشگاه ایتالیایی به این منظور، کلیپی تماشایی از جذابیت های کشورمان، 
ازجمله تخت جمشید تهیه کرد و در بخشی از آن هم به نام خلیج همیشه فارس اشاره 
کرد؛ همانطور که درست است و همانطور که در متون صدها ساله و معتبر تاریخی مورد 
اشاره قرار گرفته است. با این حال، این موضوع کمی بعد با اعتراض هواپیمایی قطر، 
اسپانسر این فصل نراتزوری همراه شد تا کلیپ مورد اشاره از صفحه باشگاه حذف 
شود. این اتفاق، اعتراض شدید مخاطبان ایرانی را به همراه آورد؛ طوری که در فاصله 
کوتاهی هزاران کامنت گلایه آمیز در صفحه رســمی اینتر درج شد. در نهایت هم 
این اعتراض ها مؤثر افتاد و باشگاه ایتالیایی بار دیگر کلیپ مورد اشاره را بارگذاری 
کرد، منتها این بار با حذف اســم و عنوان هواپیمایی قطر. به این ترتیب چاه کن، ته 
چاه افتاد و ادعاهای واهی شــرکت مورد نظر به جایی نرسید. »خلیج فارس« یک 
واقعیت تاریخی است و هیچ چیز نمی تواند این اصل اصیل را تغییر بدهد؛ ولو زر و زور 

تازه به دوران رسیده هایی که فکر می کنند تاریخ را هم می شود با پول خرید!
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 World Cup 2026

تصاویری از اولین هفته حضور طارمی در تمرینات اینتر ایتالیا         

به غول آخر به غول آخر 
رسیده ام رسیده ام 

لیلی خرسند |  ســال باشکوهی داشــته، سالی که 
استارتش از بازی های آســیایی زده شد و به بازی های 
المپیک رسید. روز هفتم مهر ســال گذشته، روز تولد 
دوباره مهدی الفتی بود، ژیمناستی که نخستین مدال 
بازی های آسیایی را برای ایران گرفت. مهدی در هانگژو 
صاحب مدال نقره شد و وعده حضور در المپیک را داد. 
برای آنهایی که عادت ندارند ژیمناســتیک را در جمع 
مدال آوران ببینند، حرف های الفتی برای گرفتن سهمیه 
پاریس بیش از حد احساسی به نظر می رسید. حتی باور 
صحبت های رضا خیرخواه، مربــی الفتی که گفته بود، 
مهدی می تواند به المپیک پاریس برود و مدال بگیرد، 
سخت بود اما نیمی از حرف های آنها رنگ حقیقت به خود 
گرفته؛ مهدی الفتی سهمیه بازی های پاریس را گرفته و 
قرار است پرچمدار کاروان ایران در بازی های 2024باشد. 

او هنوز هم برای مدال امید و البته انگیزه دارد.

   آماده المپیک هستید؟
2ماه است که در اردو هستم. یک ماه قزوین اردو داشتم 
و 3-2هفته ای است که تهران تمرین می کنم. همه  چیز 
عالی است. بدنسازی ام را تمام کرده ام و در مرحله اجرا 

هستم. کم کم دیگر به مرحله های خوبی می رسم.

    کمبودی ندارید؟ نیاز نبود به اردوی 
خارجی بروید؟

نه همه چیز خوب است. نه اردوی خارجی نیاز ندارم. 
اینجا در ایران تمرین می کنم و 10روز قبل از شروع 
مسابقاتم به پاریس می روم تا با وسایل آنجا آشنا شوم. 

وسایل آنها به روز و عالی است.

   10روز کافی است؟ 
بله. حرکت ها در بدنم شکل گرفته است. شاید 3-2روز 
اول کار کردن با آن وسیله ها سخت باشد ولی بعد از آن 

دیگر عادت می کنم.

    چقــدر بین وســیله های آنها با 
وسیله هایی که تمرین می کنید، تفاوت است؟ 

خیلی زیاد. وسیله های ما برای 20سال پیش است و 
همه فرسوده  شده اند ولی وسیله هایی که در پاریس 

است، همه به روز هستند و عالی.

    گفتید که همه  چیز در اردوها خوب 
و عالی است؟

همیشــه گفته ایم که وســیله نداریم. کمیته ملی 
المپیک و وزارت ورزش تصویــب کرده اند که چند 
ست وســیله وارد کنند. الان بگویم شرایط بد است، 

نمی شود کار کرد.

   برای اولین بار است که به المپیک 
می روید و پرچمدار هم هستید. نخستین تجربه 

سخت نیست، نمی ترسید؟
من در مسابقات قهرمانی جهان بوده ام. همه رقبایی 
که آنجا بودند در پاریس هم هســتند. من همه راه ها 
را رفته ام و به غول آخر رســیده ام. استرس دارم ولی 
طبیعی است و فقط برای مسابقه است. هیچ ایرانی قبل 

از من وارد این میدان نشده و تجربه المپیک را ندارد.

   2دوره نماینده داشته ایم.
بله ولی آنها مســابقه ندادند و آن موقع المپیک هم 

سهمیه ای نبود.

   اینکه نخستین نفر المپیکی در این 
رشته هستید، غرورآفرین است. این غرور شاید 
بتواند انگیزه بدهد اما اینکه این غرور کنترل 

شود تا آسیب زننده نباشد، کمی سخت است.
این حرف را قبلا هم گفته ام؛ در مســابقات جهانی و 
بازی های آسیایی همیشه زنگ تفریح بودیم اما الان 
که در این مسابقات مدال گرفته ایم، آن نگاه را دیگر 
به ما ندارند و حتی از ما می ترسند و نگران هستند که 
ما سکوها را از آنها بگیریم. همین موضوع به من انگیزه 
می دهد. خناری نژاد، کی خواه و کهندانی با مدال هایی 
که گرفته اند، باعث شــده اند نگاه ها از این رو به آن رو 
شود. آنها حتی به من لقب هواپیما داده اند. همه اینها 

بیش از هر چیزی به من انگیزه می دهد.

   چرا به شما هواپیما می گویند؟ 
به خاطر فرود خوبــم. آنها من را به هواپیما تشــبیه 
کرده اند که ارتفاع می گیرد و از آن بالا به پایین می آید.

   این لقب را دوست دارید؟
کی می تواند خوشش نیاید؟ خیلی خوب است.


